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Αθήνα, σήµερα στις 3 Νοεµβρίου 2023, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.02’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΛΓΑΣ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-11-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΔ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 2
Νοεµβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµου: 1. «Νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του
δηµοσίου τοµέα, ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς τους και
λοιπές διατάξεις», 2. «Εθνικό Δίκτυο Μονάδων Αυξηµένης Φρο-
ντίδας για την αντιµετώπιση ασθενών µε Αγγειακά Εγκεφαλικά
Επεισόδια (ΜΑΦ ΑΕΕ) και άλλες επείγουσες διατάξεις».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 6 Νο-
εµβρίου 2023 το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 278/23-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λακωνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρα-
τία» κ. Νεοκλή Κρητικού, προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και
Ασύλου, µε θέµα: «Μετάκληση εποχιακών εργατών γης».

2. Η µε αριθµό 283/24-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Φθιώτιδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη, προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Τραγική η κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει
το Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας».

3. Η µε αριθµό 284/24-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννακο-
πούλου, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Η
παραβατική συµπεριφορά ανηλίκων αποτελεί µάστιγα των σύγ-
χρονων κοινωνιών, ενώ η κατάσταση στη χώρας µας ολοένα και
χειροτερεύει».

4. Η µε αριθµό 302/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, προς τον Υπουργό

Υγείας, µε θέµα: «Για τη διασφάλιση της λειτουργίας της κινητής
Μονάδας Ψυχικής Υγείας της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.)
Ηρακλείου».

5. Η µε αριθµό 293/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Κωνσταντίνου Χήτα, προς τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, µε θέµα: «Ανάγκη αποκλειστικής έκδοσης των φωτογρα-
φιών προς εφαρµογή στις νέες ταυτότητες από τους επαγγελ-
µατίες φωτογράφους».

6. Η µε αριθµό 279/23-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ.
Αθανασίου Χαλκιά, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
µε θέµα: «Ένοπλη επίθεση στον Ιερό Ναό Αγίου Παντελεήµονα».

7. Η µε αριθµό 288/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Κοµνηνού
Δελβερούδη, προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανησυ-
χία πολιτών και αγροτών που πλήττονται από τις πληµµύρες της
Τάφρου 66 στα όρια των Νοµών Πέλλας και Ηµαθίας».

8. Η µε αριθµό 304/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύ-
ση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου, προς τον Υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η ρύπανση στη δυ-
τική Αττική ως πολλαπλασιαστής της απαξίας της ζωής και της
περιουσίας των κατοίκων στα νεόκτιστα Ασπροπύργου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 286/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ευρυτανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρα-
τία» κ. Θωµαΐδος (Τζίνας) Οικονόµου, προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αντισταθµιστικά οφέλη σε
όλα τα νοικοκυριά ορεινών-µειονεκτικών περιοχών».

2. Η µε αριθµό 287/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Αθανάσιου (Νάσου) Ηλιόπουλου, προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Σε ποιες ενέργειες
έχει προχωρήσει η Κυβέρνηση σχετικά µε τη διελεύκανση της
υπόθεσης Μανιουδάκη;»

3. Η µε αριθµό 296/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ (Μανώλη), Χριστοδου-
λάκη προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Επίµονη αδιαφο-
ρία της πολιτείας ως προς την µετακίνηση µαθητών στα ειδικά
σχολεία της ανατολικής Αττικής».

4. Η µε αριθµό 303/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
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νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή, προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να σταµατήσει οριστικά η
εγκατάσταση των αιολικών πάρκων στον Έβρο και τη Ροδόπη
εντός των κρίσιµων βιότοπων στη Θράκη».

5. Η µε αριθµό 294/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Ελληνική Λύση» κ. Μαρίας Αθανασίου, προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Ακατάλληλο το νερό του Βόλου ακόµα και πριν
τις πληµµύρες».

6. Η µε αριθµό 297/27-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιά-
τες» κ. Πέτρου Δηµητριάδη προς τον Υπουργό Μετανάστευσης
και Ασύλου, µε θέµα: «Διευκρινίσεις για δηλώσεις του Υπουργού
Μετανάστευσης και Ασύλου στο Πρακτορείο «ΑNADOLU»».

7. Η µε αριθµό 292/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Διαδικτυακός
εθισµός των νέων γυµνασίου - λυκείου».

8. Η µε αριθµό 289/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης (Κατερίνας) Νοτοπούλου,
προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Αποκλεισµός χιλιάδων
παιδιών από τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών
(ΚΔΑΠ)».

9.- Η µε αριθµό 298/27-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ακίνητα εκτός σχεδίου
και πρόσφατες αποφάσεις του Σ.τ.Ε.».

10. Η µε αριθµό 310/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας» κ. Νικόλαου Καραθανασόπουλου προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Να επα-
ναλειτουργήσουν όλα τα καταστήµατα των ΕΛΤΑ που οδηγήθη-
καν ή θα οδηγηθούν σε κλείσιµο».

11. Η µε αριθµό 295/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση»
κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πληρωµές που προκύπτουν µετά
τους έκτακτους ελέγχους που πραγµατοποιεί ο Οργανισµός Πλη-
ρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισµού
και Εγγυήσεων (ΟΠΕΚΕΠΕ)».

12. Η µε αριθµό 309/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Μαθήµατα-κον-
σέρβα αντί ενισχυτικής διδασκαλίας».

13. Η µε αριθµό 290/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Πέτρου Παππά, προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ενισχύσεις και αποζηµιώσεις
των παραγωγών κάστανου, αµπελιών και σίτου».

14. Η µε αριθµό 301/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Στέφανου Παραστατίδη, προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Τραγικές Καθυστερήσεις υλοποίησης
του έργου τµήµατος ΠΑΘΕ Πολυκάστρου Μαλγάρων και µέτρα
αποτροπής τροχαίων δυστυχηµάτων».

15. Η µε αριθµό 312/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Διαµάντως Μανωλάκου, προς τον Υ-
πουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τις δραµατικές ελλείψεις σε ιατρικό
προσωπικό στο Αναισθησιολογικό Τµήµα του Νοσοκοµείου «Παµ-
µακάριστος» και στο Απεικονιστικό Τµήµα του Νοσοκοµείου Νί-
καιας».

16. Η µε αριθµό 311/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Νικολάου Παπαδόπουλου, προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Σοβαρές ελλείψεις ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού στο
Παιδοκαρδιοχειρουργικό Κέντρο του Νοσοκοµείου Παίδων «Αγία

Σοφία» απειλούν τη λειτουργία του».
17. Η µε αριθµό 299/27-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-

λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας (Ράνιας) Θρασκιά προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στα σχολεία».

18. Η µε αριθµό 306/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Λασιθίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αικατερίνης (Κατερίνας) Σπυριδάκη προς τον Υπουρ-
γό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Απένταξη των συµπλη-
ρωµατικών έργων ταµιευτήρα Μπραµιάνου, αντιπληµµυρικών
έργων Γρα Λυγιάς και φράγµατος Μύρτου Περιφερειακής Ενό-
τητας (ΠΕ) Λασιθίου Κρήτης από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας».

19. Η µε αριθµό 314/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παύλου Χρηστίδη, προς τον
Υπουρ- γό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε
θέµα: «Υπερεργασία των Πυροσβεστικών Υπαλλήλων και πάνω
από τέσσερις χιλιάδες κενά µόνιµου προσωπικού, τη στιγµή που
31-10-2023 απολύονται δυόµισι χιλιάδες έµπειροι συµβασιούχοι».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 333/1-8-2023 ερώτηση του Βουλευτή Βοιωτίας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γε-
ωργίου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Να διασφαλιστεί η προοπτική βιώσιµης ανάπτυ-
ξης στον Κόλπο της Δοµβραίνας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στο προ-
γραµµατισµένο για σήµερα δελτίο επικαίρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Στυλιανός - Ιωάννης Κουτνατζής ενηµερώ-
νει το Σώµα τα εξής:

«Προς τη Βουλή των Ελλήνων, Ειδική Γραµµατεία του Προ-
έδρου της Βουλής.

Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου την Παρασκευή 3 Νοεµβρίου 2023 τα εξής: Η πρώτη υπ’
αριθµόν 305/30-10-2023 και η τρίτη υπ’ αριθµόν 313/30-10-2023
επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου και πρώτου κύκλου κατ’ άρθρο
130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντηθούν
από τον Υπουργό Εξωτερικών κ. Γεώργιο Γεραπετρίτη, ενώ η
πρώτη υπ’ αριθµόν 285/24-10-2023 και η δεύτερη υπ’ αριθµόν
307/30-10-2023 επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου κατ’ άρθρο
130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής θα απαντηθούν
από τον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κωνσταντίνο
Κυρανάκη.

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες».
Ξεκινάµε τη συζήτηση µε την τρίτη µε αριθµό 313/30-10-2023

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της
Πλεύσης Ελευθέριας κ. Αλέξανδρου Καζαµία, προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, µε θέµα: «Η «αποχή» της ελληνικής Κυβέρνησης
από το ψήφισµα της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ για ανθρωπι-
στική εκεχειρία στη Γάζα». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Γεραπε-
τρίτης. 

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για να θέσετε το
ερώτηµα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, την προπερασµένη Παρασκευή 27 Οκτωβρίου,

η ελληνική Κυβέρνηση τήρησε στάση αποχής στην ψηφοφορία
της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ για την επιβολή ανθρωπιστικής
εκεχειρίας στη Γάζα. Τις προηγούµενες τρεις εβδοµάδες ο αστα-
µάτητος βοµβαρδισµός του κατεχόµενου αυτού παλαιστινιακού
εδάφους είχε ήδη στοιχίσει οκτώ χιλιάδες θανάτους, δηλαδή τε-
τρακόσιους νεκρούς τη µέρα, και εξ αυτών σχεδόν τέσσερις χι-
λιάδες είναι µικρά παιδιά. Υπάρχουν και δύο χιλιάδες παιδιά που
είναι αγνοούµενα. Τα θύµατα των Παλαιστινίων είναι πλέον έξι
φορές περισσότερα από εκείνα των Ισραηλινών, ενώ η κυβέρνηση
Νετανιάχου ακόµη δεν έχει περάσει στη φάση της πλήρους χερ-
σαίας εισβολής και καθηµερινά διαπράττει εγκλήµατα πολέµου. 
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Η ελληνική Κυβέρνηση έχει αναγνωρίσει ότι στη Γάζα συντε-
λείται ανθρωπιστική καταστροφή και εσείς χθες κάνατε µια πολύ
καλή δήλωση γι’ αυτό το θέµα µε τον Τούρκο οµόλογό σας. Έ-
χουν υπάρξει επιπλέον διαρροές για την προσπάθεια της ελληνι-
κής Κυβέρνησης να συµµετάσχει µαζί µε τη Γαλλία και την Κύπρο
στο άνοιγµα θαλασσίου διαδρόµου ανθρωπιστικής βοήθειας
προς τη Γάζα. 

Η Πλεύση Ελευθερίας κρίνει ότι η ψήφος της ελληνικής Κυβέρ-
νησης στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ ήταν µια απόφαση που εκ-
θέτει τη χώρα µας διεθνώς και η οποία διόλου δεν εναρµονίζεται
µε τα βαθιά ανθρωπιστικά αισθήµατα του ελληνικού λαού. Επίσης,
θεωρούµε ότι µετά την 7η Οκτωβρίου η Κυβέρνηση ακροβατεί
ανάµεσα σε µια ακραία πολιτική στήριξης στις πολεµοχαρούς και,
µε βάση το Διεθνές Δίκαιο, εγκληµατικής στάσης της κυβέρνησης
Νετανιάχου και σε σπασµωδικές κινήσεις άµβλυνσης αυτής της
πολιτικής στο όνοµα του Διεθνούς Δικαίου που, όµως, δεν κρύ-
βουν και δεν διορθώνουν την άκρως µεροληπτική θέση τους. 

Ενδεικτικό αυτής της αλλοπρόσαλλης πολιτικής είναι αφ’ ενός,
η µη ψήφιση της απόφασης του ΟΗΕ για ανθρωπιστική εκεχειρία
και αφ’ ετέρου, η πρόθεση συµµετοχής στο γαλλικό σχέδιο για
άνοιγµα θαλάσσιου ανθρωπιστικού διαδρόµου προς τη Γάζα και
η χθεσινή σας δήλωση για παύση πυρός στην περιοχή. 

Και σας ρωτώ: Από τη στιγµή που η Κυβέρνηση αναγνωρίζει
ότι στη Γάζα συντελείται τεράστια ανθρωπιστική καταστροφή,
γιατί δεν έπραξε το στοιχειώδες και αυτονόητο καθήκον της,
εναρµονιζόµενη έτσι µε τα ανθρωπιστικά ζητήµατα του ελληνικού
λαού και της συντριπτικής πλειοψηφίας της διεθνούς κοινότητας,
και να ψηφίσει υπέρ της ανθρωπιστικής εκεχειρίας στον ΟΗΕ; 

Δεύτερον τι περιλαµβάνει το σχέδιο θαλάσσιου ανθρωπιστικού
διαδρόµου προς τη Γάζα και γιατί -αν αληθεύει η ανάµειξη της
Ελλάδας σε αυτό, ακολουθώντας την πρόταση της Γαλλίας- δεν
θεωρεί η Κυβέρνηση ότι η ανθρωπιστική εκεχειρία που ψήφισε η
Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ θα συνέβαλλε καλύτερα στην επιτυ-
χία του σχεδίου;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Γεραπετρίτης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κυρία

Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε καθηγητά, ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτησή σας που

µου δίνει την ευκαιρία να προσέλθω στη Βουλή και να παρου-
σιάσω τη θέση της ελληνικής Κυβέρνησης σχετικά µε το ζήτηµα
το οποίο αναφέρατε. 

Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι η θέση της ελλη-
νικής Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά την κρίση στη Μέση Ανατολή
είναι µια στάση αρχής. Δεν έχει διαφοροποιηθεί καθόλου η στά-
ση από την πρώτη µέρα, όταν και είχαµε την τροµοκρατική επί-
θεση της Χαµάς κατά του κράτους του Ισραήλ. Η δε θέση µας
για το παλαιστινιακό είναι σαφής, διαρκής, συνεπής και είναι η
λύση των δύο κρατών στα σύνορα του 1967 µε πρωτεύουσα του
παλαιστινιακού κράτους την Ανατολική Ιερουσαλήµ. 

Η στάση αρχής κατεγράφη ήδη την επαύριο της τροµοκρατι-
κής επίθεσης της 7ης Οκτωβρίου και στηρίχθηκε στα πέντε σηµεία
τα οποία παρουσιάσαµε και ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός
Εξωτερικών και στον αραβικό κόσµο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Θα ήθελα να επισηµάνω, κύριε καθηγητά, ότι στα συµπερά-
σµατα του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου της 26ης και 27ης Οκτωβρίου
του τρέχοντος έτους, τα πέντε σηµεία τα οποία προτείνει η ελ-
ληνική Κυβέρνηση ενσωµατώθηκαν εξολοκλήρου κατά τρόπον
ώστε τα συµπεράσµατα να δοµηθούν πάνω σε αυτές τις πέντε
προτάσεις: Απερίφραστη καταδίκη της Χαµάς. Έκκληση να απε-
λευθερωθούν αµέσως και χωρίς όρους όλοι οι όµηροι. Έµφαση
στο δικαίωµα της άµυνας εντός του ανθρωπιστικού δικαίου. Η
σηµασία της προστασίας των αµάχων. Η συνεπής, ταχεία, ασφα-
λής και απρόσκοπτη πρόσβαση ανθρωπιστικής βοήθειας και η
διοργάνωση διεθνούς διάσκεψης για τη λύση της κρίσης. Κατά
τούτο, η ελληνική διπλωµατία ήταν εκείνη που στην ουσία συνει-
σέφερε θετικά και στο ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Επιπλέον, θα σας αναφέρω για το ζήτηµα του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών το οποίο θέσατε ότι η ελληνική στάση δεν ήταν
στάση καταψήφισης, ήταν στάση αποχής. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι δεκαεννέα κράτη -µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης δεν υπερψήφισαν το ψήφισµα. Και ο λόγος που
τηρήθηκε η στάση αυτή από την πλειονότητα των κρατών - µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν το γεγονός ότι δεν περιελήφθη
µέσα στο ψήφισµα στοιχειώδες και αυτονόητο, κατά την άποψή
µας, περιεχόµενο, το οποίο έχει να κάνει, πρώτα και πάνω απ’
όλα, µε την απερίφραστη καταδίκη των τροµοκρατικών ενεργειών
και της απάνθρωπης µεταχείρισης καθ’ ολοκληρίαν και ειδικά της
7ης Οκτωβρίου εντός του κειµένου του ψηφίσµατος. Όπως επί-
σης, µε το δικαίωµα της αυτοάµυνας εντός του Διεθνούς Δικαίου
και ιδίως του ανθρωπιστικού δικαίου. 

Εξάλλου, η στάση µας καθ’ όλη τη διάρκεια της παραγωγής
του ψηφίσµατος αυτού ήταν εξαιρετικά δηµιουργική. Εγώ ο ίδιος
µέχρι και την τελευταία στιγµή πριν από την ψήφιση του σχετικού
ψηφίσµατος ήµουν σε διαρκή επαφή µε τους οµολόγους µου του
αραβικού κόσµου και ιδίως µε τον οµόλογό µου από την Ιορδα-
νία, ο οποίος ήταν και ο επισπεύδων του σχεδίου ψηφίσµατος,
προσπαθώντας να προτείνω θέσεις οι οποίες θα µπορούσαν να
είχαν ουσιαστικά προσελκύσει και τα υπόλοιπα κράτη τα οποία
δεν υπερψήφισαν. Η στάση µας, κύριε καθηγητά, παραµένει µια
στάση συνολικά ανθρωπιστική. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι για τον ανθρωπιστικό διάδροµο
που µόλις αναφέρατε διά της θαλάσσιας οδού απευθείας στη
Γάζα πράγµατι η ελληνική Κυβέρνηση βρίσκεται σε συνεννόηση
µε οµόλογες και κυβερνήσεις, ιδίως της Κύπρου και της Γαλλίας
-ήµασταν σε συνεννόηση και µε το Ισραήλ-, έτσι ώστε να διασφα-
λίσουµε την απρόσκοπτη όδευση του διαδρόµου αυτού. 

Βεβαίως, αντιλαµβανόµαστε ότι πρόκειται για ένα έργο µε εξαι-
ρετικά µεγάλη τεχνική δυσκολία, δεδοµένου του γεγονότος ότι
δεν υφίσταται ασφαλής λιµένας στη Λωρίδα της Γάζας έτσι ώστε
να µπορεί µε ασφάλεια να καταπλεύσει το οποιοδήποτε πλοίο. 

Σε κάθε περίπτωση, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η Ελλάδα αυ-
τοτελώς, και πέρα από τη βοήθεια την οποία συνεισφέρει µέσω
του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, έχει ήδη δροµολογήσει τη
βοήθεια προς τη Λωρίδα της Γάζας. Τη Δευτέρα το πρωί θα ανα-
χωρήσει C-130 της Πολεµικής Αεροπορίας το οποίο θα έχει στοι-
χειώδη, δηλαδή τρόφιµα νερό και φάρµακα, τα οποία αµέσως θα
διοχετευθούν στη Λωρίδα της Γάζας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καζαµία, έχετε

τον λόγο και τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι δεν τα είπατε εσείς αυτά και είµα-

στε βέβαιοι ότι ένας καθηγητής δικαίου όπως εσείς δεν θα κατέ-
φευγε σε τέτοια διατύπωση. Όµως, έχετε συλλογική ευθύνη ως
µέλος της Κυβέρνησης. 

Όταν ο κύριος Πρωθυπουργός συνάντησε τον κ. Νετανιάχου,
τού είπε επί λέξει: «Ελπίζουµε πως ό,τι και να γίνει θα γίνει δίχως
µεγάλο ανθρωπιστικό κόστος». Και σας ρωτώ: Πόσο ανθρωπι-
στικό κόστος θεωρεί η Κυβέρνηση ότι δεν είναι µεγάλο;

Επιπλέον τού είπε: «Σε κάθε περίπτωση µπορείτε να υπολογί-
ζετε στη στήριξη της Ελλάδας». Δηλαδή, «σε κάθε περίπτωση»,
ακόµη και αν είναι µεγάλο το ανθρωπιστικό κόστος, µπορεί να
υπολογίζει στη στήριξη της Ελλάδας. 

Αυτή είναι µια αντιφατική θέση. Είναι µια θέση η οποία, αφενός,
δίνει στήριξη στο Ισραήλ ανεξάρτητα από το ανθρωπιστικό κό-
στος και από το µέγεθος της ανθρωπιστικής καταστροφής. Και
από την άλλη, για να συγκαλύψει τις ενοχές της και για να µπο-
ρέσει να φανεί ότι νοιάζεται για την ανθρωπιστική καταστροφή
που συντελείται στη Γάζα, προσπαθεί να κάνει µικρές κινήσεις
διορθωτικές. Έτσι το εκλαµβάνουµε εµείς. 

Βεβαίως, ξέρουµε ότι εσείς κάνετε µεγάλες προσπάθειες γι’
αυτές τις ανθρωπιστικές κινήσεις και τις εκτιµούµε. Όµως, συλ-
λογικά η Κυβέρνηση δεν εκπέµπει αυτή την πολιτική προς τα έξω. 

Όσον αφορά τη στάση στον ΟΗΕ, οι χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που δεν ψήφισαν ήταν όντως δεκαοκτώ, αλλά µόνο δε-
καπέντε ψήφισαν αποχή. Κάποιες ψήφισαν κατά και οκτώ χώρες
ψήφισαν υπέρ, περιλαµβανοµένης και της Γαλλίας, µε την πολι-
τική της οποίας η Κυβέρνηση συντάσσεται στο θέµα του θαλασ-
σίου διαδρόµου προς τη Γάζα, όπως και όλος ο ευρωπαϊκός
Νότος. 
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Και θυµάµαι ότι την περασµένη εβδοµάδα ήρθατε και µας λέ-
γατε ότι δεν κρατάτε ίσες αποστάσεις. Μας κάνει εντύπωση τώρα
ότι προσδιορίζετε τη θέση σας στον ΟΗΕ µε βάση τις αποστάσεις
που θα πρέπει να κρατήσετε σε σχέση µε τα άλλα κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αν παίρνετε στάση αρχής, έπρεπε να
την πάρετε ανεξάρτητα από το πόσοι ψήφισαν από εδώ και πόσοι
ψήφισαν από εκεί. 

Επιπλέον ο κύριος Πρωθυπουργός ήρθε εδώ προχθές και µας
είπε ότι η ψήφος της Ελλάδας στον ΟΗΕ καθορίστηκε από το γε-
γονός ότι δεν υιοθετήθηκε η καναδική τροπολογία, η οποία κα-
ταδίκαζε την επίθεση της Χαµάς. 

Και σας ρωτώ: Είναι δυνατόν να βάζουµε µια λεκτική διατύ-
πωση στο ίδιο ζύγι µε τη συνέχιση της ανθρωπιστικής καταστρο-
φής; Δηλαδή αυτό που τους λέει η ελληνική Κυβέρνηση είναι: ή
καταδικάζετε τη Χαµάς ή απέχουµε από το να ψηφίσουµε στον
ΟΗΕ ενάντια στο να συνεχίσετε να σκοτώνεστε; Και τα λέει αυτά
τη στιγµή που έχουµε τέσσερις χιλιάδες νεκρά παιδιά, δύο χιλιά-
δες παιδιά τα οποία αγνοούνται κάτω από τα ερείπια; Αυτή είναι
η ανθρωπιστική στάση της Κυβέρνησης;

Παρ’ όλα αυτά πρέπει να πω ότι χαίροµαι που ακούω ότι ο αν-
θρωπιστικός διάδροµος προς τη Γάζα ανοίγει και ότι θα υπάρξει
εξέλιξη τη Δευτέρα. Έχουµε δηλώσει κατ’ επανάληψη ότι υπο-
στηρίζουµε αυτή την πρωτοβουλία. Είναι στη σωστή κατεύθυνση
και επιθυµούµε αυτές οι πρωτοβουλίες να ενισχυθούν. Να πάρει
η Κυβέρνηση πιο σαφή στάση απέναντι στην κατάπαυση πυρός
στην περιοχή και να πάψει να δηλώνει ότι θα είναι στο πλευρό
του Ισραήλ «ό,τι και να γίνει». Πρέπει να ασκήσει αυστηρή πολι-
τική απέναντι στη χώρα αυτή, στο κράτος αυτό όσον αφορά το
γεγονός ότι διαπράττει εγκλήµατα πολέµου και ότι είναι υπεύ-
θυνο για την τέλεση µιας διαδικασίας εθνοκάθαρσης σήµερα στη
Γάζα. Περιµένουµε να το πείτε ξεκάθαρα και να δείξετε στο Ισ-
ραήλ ότι δεν ανέχεστε αυτή τη συµπεριφορά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε καθηγητά. 
Κατ’ αρχάς θα ήθελα και για την καταγραφή να επισηµάνω ότι

η στάση της Πλεύσης Ελευθερίας ήταν εξαιρετικά παραγωγική
και δηµιουργική ιδίως σε ό,τι αφορά το ζήτηµα του ανθρωπιστι-
κού διαδρόµου. Η ίδια η Πρόεδρος µε κάλεσε για να µου αναφέ-
ρει ότι θα είναι στη διάθεση της ελληνικής Κυβέρνησης η όποια
βοήθεια θα µπορούσε να υπάρξει στο πλαίσιο αυτό. Και είναι ση-
µαντικό η ελληνική εθνική στάση να παραµένει µία στάση ανθρω-
πιστική, ενεργή, δηµιουργική και ωφέλιµη ανεξαρτήτως των
όποιων υποκειµένων διαφορών έχουµε σε σχέση µε τα ζητήµατα
εξωτερικής πολιτικής και διπλωµατίας.

Με κάθε σεβασµό, κύριε καθηγητά, δεν υφίσταται καµµία στά-
ση ισορροπίας ούτε κάποια στάση συµψηφισµού. Εµείς δεν θα
έρθουµε ποτέ να πούµε πόσα είναι τα παιδιά τα οποία χάθηκαν
και πόσοι είναι οι άµαχοι οι οποίοι επλήγησαν. Δεν υπάρχει χρώ-
µα, δεν υπάρχει εθνικότητα στους νεκρούς. Είναι µία κατα-
στροφή, την οποία αυτονοήτως δεν µπορεί να δεχθεί κανένας άν-
θρωπος και είναι πάρα πολύ δύσκολο να µπορέσουµε να την
απορροφήσουµε συναισθηµατικά και ψυχικά.

Από την άλλη πλευρά θέλω να σας επισηµάνω το εξής: Υπάρ-
χει µία αλληλουχία γεγονότων την οποία κανείς δεν µπορεί να
αγνοήσει. Οφείλουµε, κύριε καθηγητά, να καταδικάσουµε απερί-
φραστα χωρίς αστερίσκους και χωρίς υποσηµειώσεις κάθε τρο-
µοκρατική δραστηριότητα. Δεν είναι δυνατόν να κλείνουµε τα
µάτια στην τροµοκρατία η οποία επήλθε την 7η Οκτωβρίου και η
οποία συνέβαλε ουσιωδώς στο να έχουµε την σηµερινή κατά-
σταση. 

Εγώ θέλω να επισηµάνω µε έµφαση ότι η ελληνική Κυβέρνηση
θα παραµείνει όσο το δυνατόν πιο ενεργή και δηµιουργική. Βε-
βαίως και δεν δίνουµε λευκή επιταγή. Θα µου επιτρέψετε διερ-
µηνεύοντας και την πρόθεση του Πρωθυπουργού, όπως ετέθη
εδώ την Τετάρτη στο πλαίσιο της συζήτησης που έγινε για την
ψήφιση νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών, να πούµε
επακριβώς ότι η σηµερινή κατάσταση έχει υπερβεί τα αναγκαία

όρια και αυτό είναι κάτι εξαιρετικά σηµαντικό. Όταν µιλήσαµε,
κύριε καθηγητά, για δικαίωµα αυτοάµυνας, ήµασταν η πρώτη και
µόνη χώρα που είπαµε ότι το δικαίωµα αυτό είναι εγγενές στο
κράτος. Είναι ένα υπαρξιακό, αν θέλετε, δικαίωµα του κάθε κρά-
τους, αναγνωρισµένο από το Διεθνές Δίκαιο, πλην όµως οφείλει
να ασκείται εντός του Διεθνούς Δικαίου. Και αυτό είναι κάτι στο
οποίο θα εµείνουµε και θα επανέλθουµε.

Σε ό,τι δε αφορά το κοµµάτι της ενεργούς διπλωµατίας, στο
ζήτηµα της ανθρωπιστικής βοήθειας, θα ήθελα και πάλι να επι-
σηµάνω ότι εµείς προσπαθούµε κάθε µέρα έτσι ώστε και δίαυλοι
να υπάρξουν και διαρκής και βιώσιµη ανθρωπιστική βοήθεια και
να υπάρξει µία όσο το δυνατόν µεγαλύτερη αποσυµπίεση και
αποσυµφόρηση της έντασης. Χθες ο ίδιος προσωπικά είχα επι-
κοινωνία µε τον Ύπατο Εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
τον κ. Μπορέλ, έτσι ώστε να παρέχουµε τις δικές µας υπηρεσίες
για να αποσυµφορηθεί η κατάσταση. Θα συνεχίσουµε µια εξωτε-
ρική πολιτική αρχών υπέρ του ανθρωπισµού, υπέρ του Διεθνούς
Δικαίου. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίζουµε µε την

πρώτη µε αριθµό 305/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστο-
πούλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Διαφοροποί-
ηση της πολιτικής της Κυβέρνησης της ΝΔ από την πάγια θέση
αρχής της Ελλάδας σε σχέση µε τον παλαιστινιακό λαό;».

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Η ερώτηση είναι σχετικά παρεµφερής µε του κ. Καζαµία. Ήταν

µια καλή ευκαιρία να σας ακούσω, κύριε Υπουργέ, σε αυτά που
είπατε και να συνεχίσω από εκεί.

Τι παρατηρούµε όλο αυτό το διάστηµα, από την 7η Οκτωβρίου
και µετά, σε σχέση µε την πολιτική της ελληνικής Κυβέρνησης
και σε σχέση βέβαια µε τον παλαιστινιακό λαό; Πρώτον, ο κ. Μη-
τσοτάκης πήγε στο Ισραήλ, αλλά δεν συνάντησε τον Μαχµούντ
Αµπάς, τον Πρόεδρο της Παλαιστινιακής Αρχής. Δεύτερον, δεν
έκανε καµµία ανακοίνωση, καµµία καταγγελία -η Κυβέρνηση δεν
έκανε- για τον βοµβαρδισµό του Αγίου Πορφυρίου και τη δολο-
φονία των αµάχων που βρίσκονταν εκεί. Τρίτον, έχουµε το ψήφι-
σµα στον ΟΗΕ. Το κορυφαίο είναι ότι ο κ. Μητσοτάκης είπε στον
Νετανιάχου ότι «ήρθα εδώ όχι ως σύµµαχος, αλλά ως φίλος, αγα-
πητέ Μπίµπι, σας λέω ότι µπορείτε να κάνετε ό,τι χρειαστεί, βέ-
βαια µε το µικρότερο ανθρωπιστικό κόστος». 

Εδώ µπαίνει ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ. Σας το λέω από ένα
κόµµα στο οποίο και για το θέµα του αντισηµιτισµού έχουµε
δώσει τεράστιες µάχες και για τα δικαιώµατα του παλαιστινιακού
λαού, αλλά και για το ότι οι τροµοκρατικές επιθέσεις σε αµάχους,
ακόµα και όταν πρόκειται για στόχους απελευθερωτικούς, είναι
καταδικαστέες. 

Με αυτά ως δεδοµένα σάς ρωτάω, κύριε Υπουργέ: Από πού κι
ως πού η ελληνική Κυβέρνηση ξεκινάει το παλαιστινιακό από την
7η Οκτωβρίου σαν να ξεκίνησε εκείνη τη στιγµή; Όσο και να κα-
ταδικάσουµε τη Χαµάς το παλαιστινιακό δεν ξεκινάει στην 7η

Οκτωβρίου. Και δεν το λέµε µόνο εµείς, το λέει ο ίδιος ο ΟΗΕ, ο
Γκουτέρες, τον οποίο ο Νετανιάχου, γενικώς η κυβέρνηση του
Ισραήλ, δεν θέλουν να τον δουν µπροστά τους. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ξεκινούµε από αυτό που ξεκίναγε η Ελ-
λάδα, ότι έχουµε κατοχή; Εµείς ως Έλληνες και Ελληνίδες είµα-
στε υποχρεωµένοι να µιλάµε για το ζήτηµα της κατοχής. Έχουµε
µία παρατεταµένη κατοχή. Ποτέ δεν έχει γίνει στην ιστορία της
ανθρωπότητας να έχουµε πάνω από µισό αιώνα κατοχή. Όλα τα
δικαιώµατα, λοιπόν, που µας είπατε του Ισραήλ στην αυτοάµυνα
και µας κραδαίνετε και το Διεθνές Δίκαιο από την άλλη µεριά ξε-
χνάµε το πιο σηµαντικό, ότι εδώ έχουµε να κάνουµε µε κατοχή. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Καταχράστηκα τον χρόνο. Εγώ θέλω
να κάνω µία ερώτηση πάρα πολύ απλή. Γιατί δεν ψηφίσαµε την
ανθρωπιστική εκεχειρία και γιατί η Κυβέρνηση -εκτός από εσάς
εχθές, είχαµε µια σηµαντική διαφοροποίηση και οφείλω να το
αναγνωρίσω- σε όλο αυτό το διάστηµα δεν µίλησε καθόλου για
παύση του πολέµου -όχι ανθρωπιστικές παύσεις-, για να ξεκινήσει
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η συζήτηση για τα δύο κράτη, βάσει των ψηφισµάτων του ΟΗΕ
του 1967;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ, κυρία καθηγήτρια, για την επίκαιρη ερώτησή

σας.
Θα ήθελα επί της αρχής να τοποθετηθώ σε κάτι το οποίο ανα-

φέρετε, «µία τροµοκρατική επίθεση, ακόµη και αν γίνεται για απε-
λευθερωτικούς σκοπούς». Με κάθε σεβασµό θα µου επιτρέψετε
να πω ότι κανένας σκοπός δεν δικαιολογεί την τροµοκρατία. Νο-
µίζω ότι συµφωνούµε σε αυτό, διότι µνηµονεύσατε ότι «ακόµη
και αν είναι για απελευθερωτικό σκοπό η τροµοκρατία» και λοιπά.

Όταν µιλάµε σήµερα, κυρία καθηγήτρια, για το ζήτηµα το
οποίο έχει ενσκήψει, να θυµόµαστε ότι έχουµε περισσότερους
από διακόσιους οµήρους, οι οποίοι βρίσκονται στα χέρια της τρο-
µοκρατικής οργάνωσης Χαµάς και εµείς από την πρώτη στιγµή
ήρθαµε και κάναµε τη διάκριση µεταξύ της Χαµάς και του παλαι-
στινιακού λαού. Βρισκόµαστε, όµως, σήµερα σε µία κατάσταση
στην οποία υφίστανται όµηροι, δηλαδή στην πραγµατικότητα κα-
ταπιέζεται, παραβιάζεται µε τον πιο ωµό και κυνικό τρόπο η αν-
θρώπινη αξιοπρέπεια, χρησιµοποιούνται άνθρωποι ως διαπραγ-
µατευτικά όπλα στη διπλωµατία, κυρία καθηγήτρια. Με κάθε σε-
βασµό, θα µου επιτρέψετε να πω ότι εγώ δεν µπορώ να νοµιµο-
ποιήσω καµµία δράση της τροµοκρατίας για οποιαδήποτε παρα-
γωγικά αίτια και αν γίνεται.

Θα σας πω συγκεκριµένα για τα ζητήµατα στα οποία αναφερ-
θήκατε. Την Παλαιστινιακή Αρχή, όπως εκπροσωπείται, είχαµε
την ευκαιρία και ο Πρωθυπουργός και εγώ να τη δούµε και να
συζητήσουµε. Ο Πρωθυπουργός είδε τον Παλαιστίνιο ηγέτη, τον
Μαχµούντ Αµπάς, στο Κάιρο. Θυµίζω ότι η ελληνική αντιπροσω-
πεία παραστάθηκε µε έναν µικρό αριθµό ευρωπαϊκών κρατών στο
Κάιρο στη διάσκεψη η οποία συγκλήθηκε, είχε τηλεφωνική επι-
κοινωνία ο Πρωθυπουργός µε τον κ. Αµπάς και εγώ βρίσκοµαι σε
διαρκή επικοινωνία µε τον Παλαιστίνιο οµόλογό µου. Επιπλέον
δε, εγώ συνάντησα και τους πρέσβεις και επιτετραµµένους όλων
των αραβικών χωρών, οι οποίες -θέλω να το επισηµάνω και αυτό-
ήταν ικανοποιηµένες από τη στάση αρχής την οποία ετήρησε η
ελληνική Κυβέρνηση.

Το ζήτηµα του Αγίου Πορφυρίου είχαµε την ευκαιρία να το συ-
ζητήσουµε µε την ευκαιρία άλλων επίκαιρων ερωτήσεων και το-
ποθετήσεων που έκανα στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Εγώ ο ίδιος
ονοµαστικά, επώνυµα και συγκεκριµένα καταδίκασα τη συγκεκρι-
µένη επίθεση. Ο κ. Καζαµίας θα το θυµάται, διότι ήταν απάντηση
στη δική του επίκαιρη ερώτηση. Εγώ ο ίδιος µίλησα µε τον
Υπουργό Εξωτερικών του Ισραήλ και ζήτησα η προστασία των
αµάχων και ιδιαιτέρως των χώρων θρησκευτικής λατρείας να τη-
ρείται απαρέγκλιτα και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να συµβαίνει
αυτό.

Σε ό,τι αφορά την ψήφιση από τον ΟΗΕ, τα είπαµε προ ολίγου.
Θα ήθελα να προσθέσω σε όσα αναφέρατε ότι πράγµατι οκτώ
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπερψήφισαν και δεκαεν-
νέα κράτη δεν υπερψήφισαν. Εξ αυτών τα τέσσερα κατεψήφισαν
την πρόταση, η οποία ήρθε από την Ιορδανία και δεκαπέντε
κράτη-µέλη απείχαν από την ψηφοφορία. Ο λόγος για τον οποίο
απείχαν ήταν το γεγονός ότι το ψήφισµα, όπως εµφανίστηκε,
ήταν ατελές και ήταν ατελές επειδή απέλειπαν πολύ συγκεκρι-
µένα στοιχεία, όπως είναι η παντάπασιν, καθ’ ολοκληρία καταδίκη
της τροµοκρατίας εντός του κειµένου του ψηφίσµατος, όπως
ήταν η ρητή αναφορά σε οµήρους, οι οποίοι αυτή τη στιγµή κρα-
τούνται παρανόµως και κατά παραβίαση κάθε έννοιας ανθρωπι-
στικού δικαίου. Άρα αυτή τη στιγµή που µιλάµε θα πρέπει να
έχουµε µία πλήρη και όπως πρέπει αναφορά στο ζήτηµα του µε-
σανατολικού.

Και να καταλήξω, κυρία καθηγήτρια, λέγοντας το εξής: Ουδείς
παραγνωρίζει το γεγονός ότι επί µακρόν υφίσταται το παλαιστι-
νιακό πρόβληµα και σε αυτό ακόµη η ελληνική Κυβέρνηση ήταν
πάρα πολύ σαφής. Δεν ήρθαµε ποτέ να πούµε ότι έχει αλλάξει η

δική µας εθνική στάση, όπως, βεβαίως, δεν έχει αλλάξει και η
στάση της διεθνούς κοινότητας. Εµείς εµµένουµε στο ότι θα πρέ-
πει να υπάρξει λύση του µεσανατολικού στο πλαίσιο των αποφά-
σεων του Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθ-
νών για δύο κράτη στα συνοριακά όρια του 1967 και µε πρω-
τεύουσα του παλαιστινιακού κράτους την Ανατολική Ιερουσαλήµ.
Εµµένουµε σε αυτό. Αυτό, όµως, δεν µπορεί µε κανέναν τρόπο
να νοµιµοποιήσει οποιαδήποτε τροµοκρατική ενέργεια και χρήση
αµάχων για την εξυπηρέτηση αυτού του θεµιτού σκοπού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Αναγνω-

στοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Γεραπετρίτη,

ελπίζω ότι ήµουν πολύ σαφής. Ξεκίνησα από το θέµα της ρητής
καταδίκης της κατοχής, γιατί η κατοχή γεννάει εγκλήµατα. Και
είπα και για τη Χαµάς και παρακαλώ, µη διαστρεβλώνετε τα λόγια
µου.

Λέω ότι είµαι από έναν χώρο σε όλη µου τη ζωή όπου η κατα-
δίκη, ακόµα και αν πρόκειται για εθνικοαπελευθερωτικά κινήµατα,
είναι πολύ σηµαντική επιθέσεων που έχουν στόχο αµάχους, οµή-
ρους κ.λπ..

Θέλω, όµως, η ελληνική Κυβέρνηση να δείξει ακριβώς την ίδια
ευαισθησία για το ότι έχουµε πραγµατικά µια εθνοκάθαρση αυτή
τη στιγµή στη Γάζα, κύριε Υπουργέ. Ο ίδιος ο Μαχµούτ Αµπάς,
που δεν είναι της Χαµάς, είναι της Παλαιστινιακής Αρχής, λέει ότι
γίνεται γενοκτονία, οι Γάλλοι χθες φώναζαν στους δρόµους του
Παρισιού ότι για τα παιδιά της Γάζας και της Παλαιστίνης ότι εδώ
δολοφονείται η ανθρωπότητα.

Από την ελληνική Κυβέρνηση µάς λέτε συνέχεια για την τρο-
µοκρατική επίθεση, τους αµάχους οµήρους, αλλά από εκεί και
πέρα, έχουµε εννιά χιλιάδες άµαχους νεκρούς, έχουµε τέσσερις
χιλιάδες παιδιά νεκρά. Για αυτά δεν θα πούµε τίποτα;

Γιατί λέω ότι έχει διαφοροποιηθεί η στάση της ελληνικής Κυ-
βέρνησης; Μας είπατε. Μας το είπε και ο Πρωθυπουργός. Από
εσάς ειλικρινά περιµένω λίγο περισσότερη ειλικρίνεια και όχι παι-
γνίδι µε τις λέξεις αυτές τις κρίσιµες στιγµές.

Μας είπε ο Πρωθυπουργός, µας το επαναλάβατε τώρα ότι είδε
ο κ. Μητσοτάκης τον Μαχµούτ Αµπάς στο Κάιρο. Μην παίζουµε
µε τις λέξεις σε τέτοιες κρίσιµες ώρες. Άλλο είναι να είµαι σε µια
αίθουσα και βλέπω εκεί κάτω και κάποιον και άλλο είναι να µιλάω
µε κάποιον.

Ο κύριος Πρωθυπουργός δεν είδε τον Μαχµούντ Αµπάς στο
Κάιρο, δεν συνοµίλησαν και το ξέρω από πάρα πολύ επίσηµη πηγή.

Δεύτερον, για τον Άγιο Πορφύριο δεν είδα καµµία καταγγελία
και κανένα διάβηµα της ελληνικής Κυβέρνησης προς το Ισραήλ
για αυτό το θέµα.

Το σηµαντικότερο, όµως, κύριε Υπουργέ -και επειδή είστε νο-
µικός και νοµικός κύρους - είναι οι πολλές λέξεις για να δικαιο-
λογηθεί τι; Να δικαιολογηθεί ότι η χώρα µας δεν συντάχθηκε µε
τη Γαλλία, την Πορτογαλία, την Ισπανία και άλλες οκτώ χώρες;
Δεν συντάχθηκε για ποιο πράγµα; Για την ανθρωπιστική εκεχει-
ρία.

Διότι όλα όσα λέµε και τα πέντε σηµεία που είπατε πριν στον
κ. Καζαµία κ.λπ., δεν έχουν νόηµα, κύριε Υπουργέ, εάν δεν έχου-
µε τώρα εκεχειρία, τώρα να σταµατήσει αυτή όχι η ανθρωπιστική
κρίση. Εδώ φτάνουµε, πραγµατικά, στην εθνοκάθαρση, αν δεν
σταµατήσει και ξεκινήσουν όλα τα άλλα.

Οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στο Ευρωκοινοβού-
λιο ψήφισαν, όπως και το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, όχι για ανθ-
ρωπιστική εκεχειρία, ψήφισαν για ανθρωπιστικές παύσεις. Υπάρ-
χει ένα πρόβληµα στην Κυβέρνηση µε την ανθρωπιστική εκεχει-
ρία, τουλάχιστον για αυτό. Άλλο ανθρωπιστικές παύσεις -εσείς
το καταλαβαίνετε καλύτερα από µένα- άλλο η ανθρωπιστική εκε-
χειρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω µε ένα πράγµα, κύριε Υπουργέ.
Είπατε ότι η Ελλάδα συµµετέχει σε αυτόν τον θαλάσσιο διά-

δροµο κ.λπ.. Διάβασα χθες στους «FINANCIAL TIMES» ότι αυτό
είναι σχέδιο της Γαλλίας, Αγγλίας, Ολλανδίας, συµµετέχει η Κύ-
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προς πολύ ενεργά. Για την Ελλάδα κουβέντα. Στους «FINANCIAL
TIMES», αν δεν το έχετε δει, σας παραπέµπω εκεί.

Το λέτε εσείς. Θέλω να πιστέψω, έστω και αυτό, γιατί κύριε
Υπουργέ, φοβάµαι πάρα πολύ, µε όσα καλολογικά στοιχεία και
να το ντύσουµε, ότι η ελληνική Κυβέρνηση -και δεν είναι το πρώτο
παράδειγµα, αλλά αυτό είναι το πιο δραµατικό παράδειγµα- πα-
ρακολουθεί την πολιτική των Ηνωµένων Πολιτειών και του Ισραήλ
σε αυτή την περίπτωση.

Δεν έχει δική της πολιτική. Δεν έχει δική της πολιτική που να
ταιριάζει στον χώρο που είµαστε, στο τι είναι η Μέση Ανατολή
για εµάς. Τι είναι ο αραβικός και ο παλαιστινιακός λαός για εµάς
και να ωθήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση να σταµατήσει να έχει αυτή
την παθητική στάση αδράνειας. Θεωρώ ότι αυτός έπρεπε να είναι
ο ρόλος µας γιατί αυτός ο πόλεµος κινδυνεύουµε να µη µείνει
µόνο έτσι. Κινδυνεύουµε. Η Ελλάδα, λοιπόν, πρέπει να παίξει
αυτόν τον ρόλο. Και δεν µπορώ να αντιληφθώ γιατί πρέπει να πα-
ρακολουθούµε την πολιτική των Ηνωµένων Πολιτειών µε τέτοιο
τρόπο. Άλλο σύµµαχος, άλλο είµαι από πίσω από την πολιτική κά-
ποιου. Ζητάµε, λοιπόν, από την ελληνική Κυβέρνηση να έχει µία
πολιτική που να αρµόζει στην παράδοση που έχουµε µε τους
αραβικούς λαούς και τον παλαιστινιακό λαό και να πιέσουµε την
Ευρωπαϊκή Ένωση να φύγει από αυτή την αδράνεια. 

Επαναλαµβάνω. Η κατοχή είναι έγκληµα και γεννάει εγκλή-
µατα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Εξωτερικών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, να επισηµάνω επί της αρχής ότι είναι πολύ σηµαντικό
να γίνονται αυτές οι συζητήσεις και χαίροµαι ιδιαίτερα που µου
δόθηκε σήµερα η ευκαιρία να τοποθετηθώ για τα θέµατα αυτά
ακριβώς στη βάση των επίκαιρων ερωτήσεων που µου ετέθησαν. 

Κυρία καθηγήτρια, θα µου επιτρέψετε να πω το εξής. Η ελλη-
νική εξωτερική πολιτική δεν ετεροπροσδιορίζεται. Είναι απολύ-
τως αυτόφωτη και αυτοδύναµη και είναι στάση αρχών. Για όσο
χρόνο εγώ θα βρίσκοµαι επικεφαλής της ελληνικής εξωτερικής
πολιτικής θέλω να διαβεβαιώσω το Σώµα ότι δεν πρόκειται να
γίνει καµµία παρέκκλιση από οποιαδήποτε αρχή εξωτερικής πο-
λιτικής που είναι εθνική εξωτερική πολιτική και δεν θα γίνει απο-
λύτως καµµία απόκλιση από τις αρχές και τους κανόνες του
Διεθνούς Δικαίου οι οποίοι είναι πάρα πολύ συγκεκριµένοι. 

Εν προκειµένω, θα µου επιτρέψετε να επισηµάνω δύο µικρά
πράγµατα. Πρώτον. Επανήλθατε στη στάση µας στον Οργανισµό
Ηνωµένων Εθνών. Είµαι πεπεισµένος ότι έχετε διαβάσει το συ-
γκεκριµένο ψήφισµα. Από το ψήφισµα αυτό -δεν µπορώ να το πω
διαφορετικά- απουσιάζουν κρίσιµες συνιστώσες οι οποίες θα
πρέπει να καταγράφονται διότι τα ψηφίσµατα παράγουν πολιτι-
κές και οι πολιτικές έχουν σηµασία για τους λαούς. Και θα επα-
νέλθω στο ότι οι θάνατοι, κυρία καθηγήτρια, δεν έχουν χρώµα
δεν έχουν εθνικότητα. Θα πρέπει να είµαστε επί της αρχής αυ-
στηροί σε ό,τι αφορά κάθε επίθεση, κάθε βία, κάθε απάνθρωπη
µεταχείριση και καθ’ ολοκληρίαν κατά της τροµοκρατίας. 

Επισηµαίνετε πολλές φορές ότι η κατάσταση η οποία έχει δη-
µιουργηθεί στο Ισραήλ παράγει τέτοιου τύπου γεγονότα. Καλό
είναι να µην υπάρχουν συµψηφισµοί. Εγώ δεν µπορώ να δεχθώ
ότι υπάρχει οποιαδήποτε νοµιµοποίηση έµµεση επειδή διατηρεί-
ται αυτή η κατάσταση. Δέχοµαι το δικαίωµα του παλαιστινιακού
λαού να τοποθετείται σε ό,τι αφορά το αίτηµα το οποίο έχει, το
εύλογο, δίκαιο και ιστορικά απολύτως τεκµηριωµένο αίτηµα να
έχει παλαιστινιακό κράτος. Έχει περάσει από τον Οργανισµό
Ηνωµένων Εθνών και έχει εγκριθεί σχεδόν από το σύνολο των
κρατών-µελών του οργανισµού. Παρά ταύτα καµµία απολύτως
ιστορική απαρχή δεν µπορεί να δικαιολογήσει τροµοκρατική
δράση. Το επισηµαίνω µε έµφαση. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεκαεννέα κράτη δεν υπερψήφι-
σαν. Τα δύο τρίτα των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
δεν υπερψήφισαν το ψήφισµα αυτό. Καταλαβαίνετε ότι δεν είναι
ότι όλα αυτά τα κράτη µέλη έχουν µια φιλοισραηλινή, φιλοατλα-
ντική στάση. Είναι το γεγονός ότι αντιλαµβάνονται ότι από το ψή-
φισµα αυτό απέλειπαν συγκεκριµένα πράγµατα που θα το
καθιστούσαν πολύ πιο ωφέλιµο και πολύ πιο δίκαιο. Και εν πάση

περιπτώσει εµείς δεν ψηφίσαµε. Και το λέω γιατί είναι σηµαντικό
διότι η καταψήφιση προσµετράται, η αποχή δεν προσµετράται
για την εξαγωγή της πλειοψηφίας των δύο τρίτων.

Σε σχέση µε τον ανθρωπισµό. Εµείς, κυρία καθηγήτρια, θέσαµε
το ζήτηµα της ανθρωπιστικής παύσης που είναι αναγνωρισµένη
από το Διεθνές Δίκαιο. Το θέσαµε. Ο Πρωθυπουργός ο ίδιος και
εγώ διαρκώς ακόµη και σήµερα επιµένουµε στο πλαίσιο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Αναφέρθηκα στο ότι το δικό µας σχέδιο ήταν
εκείνο που υιοθετήθηκε στα συµπεράσµατα της 26ης και 28ης

Οκτωβρίου. Επιµένουµε ότι θα πρέπει για λόγους ανθρωπισµού
να υπάρξει παύση και να υπάρξουν ανοιχτοί διάδροµοι έτσι ώστε
όλοι οι ευάλωτοι να φύγουν από τη Γάζα, οι τραυµατίες οι οποίοι
έχουν υπάρξει να τύχουν της αναγκαίας ιατρικής διαχείρισης και
να υπάρξει µια απολύτως ισόρροπη ανθρωπιστική δράση. 

Αυτό για εµάς είναι πρωτεύον. Αναφέρεστε στους «FINANCIAL
TIMES». Δεν ξέρω ποιες είναι οι πηγές σας, αλλά αναφερθήκατε
και σε κάποιες πηγές από τις οποίες αντλήσατε ότι δεν είχε επι-
κοινωνία µε τον κ. Αµπάς. Είχε µια εκτενή τηλεφωνική επικοινω-
νία, όπως γνωρίζετε, µε τον κ. Αµπάς, αλλά σε κάθε περίπτωση
συµπέσαµε στο Κάιρο.

Επίσης, στο ζήτηµα του θαλασσίου ανθρωπιστικού διαδρόµου
-που όπως σας είπα έχει σηµαντικά τεχνικά προβλήµατα- και στα
ζητήµατα της ανθρωπιστικής βοήθειας, που είµαστε από τις πρώ-
τες και µόνες χώρες που αποστέλλουν απευθείας βοήθεια στη
Λωρίδα της Γάζας διά της όδευσης της Αιγύπτου, εµείς θα είµα-
στε πάντοτε στο προσκήνιο. Δεσµεύοµαι προσωπικά ότι θα συ-
νεχίσω τις προσπάθειές µου στο πλαίσιο και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του αραβικού κόσµου να παρέχουµε καλές υπηρε-
σίες προς την κατεύθυνση των ανθρωπιστικών αξιών τις οποίες
θα υπηρετούµε -και θα τις υπηρετούµε πάντοτε- µε συνέπεια.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 285/24-10-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χανίων της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Παύλου Πο-
λάκη, προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Α-
παράδεκτη η απόφαση για το κλείσιµο των καταστηµάτων ΕΛΤΑ,
σε Κάντανο και Μουρνιές».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, κ. Κωνσταντίνος Κυρανάκης.

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, σήµερα µε φέρνει εδώ ένα άσχηµο καθήκον

και είναι άσχηµο καθήκον γιατί σε έναν ιστορικό τόπο κατ’ αρχάς,
όπως είναι η Κάντανος -την ξέρετε την περιοχή µας, κατάγεστε
από τα Χανιά-, η διοίκηση των ΕΛΤΑ, ο Διευθύνων Σύµβουλος, ο
κ. Σκλήκας -αυτός που πήρε τη θέση του αποπεµφθέντος κ. Κων-
σταντόπουλου τον Οκτώβρη του 2022, όταν αποκαλύψαµε τις
σκανδαλώδεις αναθέσεις των ΕΛΤΑ στον πρώην Βουλευτή σας,
τον κ. Πάτση-, υπέγραψε δύο αποφάσεις και έκλεισε το κατά-
στηµα των ΕΛΤΑ στην Κάνταµο και το κατάστηµα των ΕΛΤΑ στις
Μουρνιές.

Η Κάντανος είναι µια ορεινή και δυσπρόσιτη περιοχή, µια ιστο-
ρική περιοχή, που την έκαψαν οι Γερµανοί και έβαλαν και την τα-
µπέλα, που την έχτισαν ξανά οι κάτοικοι µε το αίµα της καρδιάς
τους, που χτίστηκαν µια σειρά από υποδοµές και οι οποίες, δυ-
στυχώς, τα τελευταία χρόνια κλείνουν µία-µία. Εδώ δίνεται µια
χαριστική βολή, αφού το ταχυδροµείο εξυπηρετούσε δεκαοκτώ
συνοικισµούς της Καντάνου, τριάντα δύο συνοικισµούς στο Κα-
κοδίκι, δεκαοκτώ συνοικισµούς στα Πλεµενιανά και άλλους µια
δεκαριά γύρω-γύρω συνοικισµούς, µε γερόντους ανθρώπους, οι
οποίοι δεν µπορούν να κινηθούν και ο ταχυδροµικός διανοµέας
τούς πήγαινε τη σύνταξη, πλήρωνε τους λογαριασµούς τους,
έκανε διάφορες δουλειές γι’ αυτούς και ήταν πραγµατικά µια κοι-
νωνική προσφορά για τον τόπο.

Το άλλο κατάστηµα που κλείσατε είναι στις Μουρνιές -είναι
δίπλα στο Νοσοκοµείο Χανίων-, ένα κατάστηµα κατ’ εξοχήν κερ-
δοφόρο, το οποίο το χρησιµοποιούσαν και πολλοί Χανιώτες,
λόγω του προβλήµατος στάθµης που υπήρχε για να πηγαίνουν
εκεί και να εξυπηρετούνται µε παραπάνω προσωπικό κ.λπ.. Με
µια απόφαση, λοιπόν, τα κλείνει.

4788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και σας ρωτώ: Πρώτον, µε ποια µελέτη τα κλείνει; Δεύτερον,
δεν παίρνουν 35 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο τα ΕΛΤΑ για την
καθολική υπηρεσία, δηλαδή για να µπορεί να προσφέρει υπηρε-
σίες ταχυδροµικής διανοµής σε αποµακρυσµένες περιοχές; Γιατί
τα παίρνει τα λεφτά; Παίρνει 35 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο.
τρίτον, το 2020 τα ΕΛΤΑ πήραν σχεδόν 300 εκατοµµύρια ευρώ,
140 εκατοµµύρια ευρώ για την εθελουσία, 100 εκατοµµύρια ευρώ
για αύξηση µετοχικού κεφαλαίου και 35 εκατοµµύρια ευρώ για
την καθολική υπηρεσία. Μαθαίνω ότι ο κ. Σκλήκας, ο Διευθύνων
Σύµβουλος που έχετε διορίσει, έχει καλέσει ορκωτούς λογιστές.
Γιατί;

Χάνονται 100 εκατοµµύρια ευρώ. Τουλάχιστον 100 εκατοµµύ-
ρια ευρώ δεν ξέρουν πού έχουν πάει. Ναι, έτσι είναι. Δεν γρά-
φουν τίποτα τα  µέσα βέβαια, έτσι; Προφυλάσσουµε τα ΜΜΕ και
δεν ξέρουµε πού έχουν πάει. Δηλαδή, δώσατε αυτά τα χρήµατα
για να εξυγιανθούν και αυτή τη στιγµή φτάνουµε κάποια χρόνια
µετά και κλείνουν σαράντα ένα καταστήµατα. 

Θέλω να παρεµβείτε και να ανοίξουν ξανά τα καταστήµατα,
κύριε Κυρανάκη, διότι και κερδοφόρα είναι και τεράστια κοινω-
νική προσφορά κάνουν. Και µη µου χρησιµοποιήσετε -το λέω εκ
των προτέρων και κλείνω µε αυτό, για να πούµε και τα υπόλοιπα
µετά- το επιχείρηµα ότι µπήκαν στο Ταµείο Αξιοποίησης Εθνικής
Περιουσίας τα ΕΛΤΑ επί ΣΥΡΙΖΑ. Μπήκαν. Τότε δεν έκλεισαν κα-
ταστήµατα. Υπήρξαν και τότε κάποιες σκέψεις και δεν έκλεισαν
καταστήµατα. Και θέλω να παρεµβείτε για να µην κλείσουν, διότι
τα ΕΛΤΑ επιτελούν κοινωνική προσφορά. Και επειδή επιτελούν
κοινωνική προσφορά και επειδή το Ταµείο Αξιοποίησης είναι για
να αξιοποιεί την περιουσία, όχι να την ξεπουλήσει, θέλω, επίσης,
να δείτε για ποιον λόγο από το ταµείο ανάκαµψης µια σειρά από
επιχειρήσεις µε κούριερ δανειοδοτούνται αφειδώς. Για ποιον
λόγο; Για να καλύψουν το κενό που αφήνουν τα ΕΛΤΑ µέσα από
το κλείσιµο των καταστηµάτων τους. 

Περιµένω την αρχική σας απάντηση και θα επανέλθω για τα
περαιτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κ. Κυρανάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, µοιράζοµαι την στεναχώρια σας για τα δύο
αυτά καταστήµατα στους όµορφους αυτούς τόπους, όπως ανα-
φέρατε.

Θα ήθελα να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα για το πλαίσιο
της συνάντησής µας. Έχει σήµερα ο Υπουργός ή ο Υφυπουργός
Ψηφιακής Διακυβέρνησης αρµοδιότητα για οποιαδήποτε διοικη-
τική, οικονοµική, επιχειρηµατική απόφαση των ΕΛΤΑ; Όχι. Γιατί
δεν έχει αρµοδιότητα σήµερα το Υπουργείο µας; Διότι την 1η Ια-
νουαρίου του 2018, όπως ήδη είπατε, µε δική σας απόφαση, της
δική σας κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το 100% των µετοχών, όχι το 40%,
όχι το 50%, όχι το 60%, αλλά το 100% των ΕΛΤΑ πέρασε στο Υ-
περταµείο, το οποίο εν µέρει µε δική σας απόφαση επίσης, έχει
ξένο έλεγχο. 

Άρα, λοιπόν, έρχεστε και κάνετε µία ερώτηση στην Κυβέρνηση,
όταν εσείς έχετε αφαιρέσει από την Κυβέρνηση και από κάθε
επόµενη κυβέρνηση οποιοδήποτε ρόλο σε αυτές τις επιχειρηµα-
τικές αποφάσεις. Έρχεστε και µας λέτε, µάλιστα στην γραπτή
σας ερώτηση -διαβάζω εδώ- ότι είναι απόφαση της Κυβέρνησης
το κλείσιµο των καταστηµάτων. Λέτε «Η αιφνίδια και χωρίς καµµία
αιτιολογία απόφαση της Κυβέρνησής σας επιβεβαιώνει για µία
ακόµα φορά…».

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Διά της διοίκησης των ΕΛΤΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Μα, τη διοίκηση των ΕΛΤΑ δεν την διορίζει το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κύριε Πολάκη, ούτε λογο-
δοτούν σε εµάς τα ΕΛΤΑ για οικονοµικές καταστάσεις ούτε λο-
γοδοτούν για επιχειρηµατικές αποφάσεις. 

Παρ’ όλα αυτά, επειδή ζήτησα τα στοιχεία, µιας και αναφέρατε
ότι είναι κερδοφόρα, βλέπω εδώ από την απάντηση τους, για την
οποία ξαναλέω δεν λογοδοτούν σε εµάς για επιχειρηµατικές απο-
φάσεις ούτε για οικονοµικές καταστάσεις και σας παραπέµπω
στη δική τους διοίκηση ότι το έλλειµµα στις Μουρνιές, των
οποίων το κατάστηµα αναφέρεται ως κερδοφόρο, το έλλειµµα

είναι σχεδόν 40 χιλιάδες ευρώ. Άρα δεν είναι κερδοφόρο. Υπάρ-
χει έλλειµµα σας λέω. Είναι ζηµιογόνο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Σε τι τζίρο συνολικά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Δεν έχουµε τα συνολικά στοιχεία, δεν τα δίνουν
σε εµάς. Δεν είµαστε εµείς αρµόδιοι. Ζητήσαµε, όµως, τα στοι-
χεία για να απαντήσω τεκµηριωµένα στην ερώτησή σας. Σας πα-
ραπέµπω σε αυτούς και αν όντως είναι κερδοφόρο, να επιµείνετε.
Εγώ µαζί σας είµαι. Να επιµείνετε. Αλλά εδώ µας λένε ότι είναι
ζηµιογόνο κατά 40 χιλιάδες ευρώ. 

Λέτε τώρα ότι η καθολική υπηρεσία, για την οποία όντως έ-
χουµε αρµοδιότητα, είναι 35 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν είναι 35 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Το ταχυδροµικό έργο κάθε χρόνο -καλώς ή
κακώς- πέφτει, διότι ο κόσµος χρησιµοποιεί άλλες υπηρεσίες,
χρησιµοποιεί την τεχνολογία και άλλους τρόπους για να επικοι-
νωνήσει. Φέτος για παράδειγµα, η προκαταβολή και εκεί θα µείνει
λογικά, για την καθολική υπηρεσία είναι 13 εκατοµµύρια ευρώ. 

Πριν από αρκετά χρόνια, όντως, µπορεί κάποια στιγµή να ήταν
35 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2023, όµως, είναι 13 εκατοµµύρια ευ-
ρώ, όχι 35 εκατοµµύρια ευρώ. 

Λέτε, λοιπόν, ότι λαµβάνουν αυτά τα χρήµατα, τα οποία όταν
η Κυβέρνηση του 2019 τα έδωσε, σας θυµίζω ότι ήταν µαζεµένη
η καθολική υπηρεσία πολλών ετών. Τι περιλαµβάνει, λοιπόν, αυτή
η καθολική υπηρεσία; Για να µην ανησυχούν και οι κάτοικοι ότι,
για παράδειγµα, ο ταχυδρόµος δεν θα φτάνει στο σπίτι να τους
δώσει τη σύνταξή τους και να κάνει τις άλλες δουλειές, όπως
σωστά είπατε. Περιλαµβάνει την εξής υπηρεσία: είτε στέλνεις ένα
γράµµα στην Αθήνα είτε το στέλνεις στο Καστελλόριζο είτε στις
Μουρνιές, η τιµή είναι ακριβώς η ίδια. Τα γράµµατα, αν κάποιοι
τα στέλνουν, θα συνεχίσουν να πηγαίνουν, µε το κόστος αυτό το
οποίο αποζηµιώνεται από την καθολική υπηρεσία. 

Άρα, λοιπόν, οι ταχυδρόµοι θα συνεχίσουν να πηγαίνουν, οι ερ-
γαζόµενοι θα συνεχίσουν να κάνουν το έργο τους και να πηγαί-
νουν και να εξυπηρετούν τους συνταξιούχους µε τη σύνταξή τους
ή οποιαδήποτε άλλη υπηρεσία. Αυτό σηµαίνει καθολική υπηρε-
σία. 

Όταν ένα κατάστηµα είναι ζηµιογόνο, ο φορολογούµενος πλέ-
ον -και σωστά, κατά τη γνώµη µου- δεν πληρώνει αυτές τις ζη-
µιές. Αν θέλετε ο φορολογούµενος να πληρώνει αυτές τις ζηµιές,
πρέπει να το πείτε ευθέως. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πολάκη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ακούστε, κύριε Κυρανάκη, εκεί που στέκεστε έστεκα κι εκεί

που στέκω, θα ξανάρθεις. Ξέρουµε πολύ καλά ότι έχει παρέµ-
βαση η Κυβέρνηση στη διοίκηση των ΕΛΤΑ, άλλωστε εσείς διο-
ρίσατε τον Σκλήκα, όπως είχατε διορίσει και τον Κωνσταντό-
πουλο, διά της διοίκησης του Υπερταµείου η οποία ελέγχεται από
την Κυβέρνηση. 

Ακούστε µε τώρα. Λέτε να µην πληρώνει ο φορολογούµενος,
λοιπόν, ένα ελλειµµατικό κατάστηµα. Έτσι; Να µην πληρώνει.
Πώς γίνεται ελλειµµατικό το κατάστηµα; Κι εγώ σας καλώ να πα-
ρέµβετε διά του πολιτικού σας ρόλου ως Υφυπουργός Ψηφιακής
Διακυβέρνησης µε βάση τα στοιχεία τα οποία θα ξανακαταθέσω
τώρα εδώ. Πώς φτάσαµε να είναι ελλειµµατικά τα ΕΛΤΑ; 

Κοιτάξτε, τα ΕΛΤΑ έδωσαν την περίοδο που δίναµε 534 στους
εργαζόµενους, 1.019.222 ευρώ στον κ. Πάτση για νοµικές υπη-
ρεσίες, 42.467 ευρώ το µήνα. Όλα είναι εδώ, στα χαρτιά αυτά.
Έδινε 42.467 το µήνα για νοµικές υπηρεσίες! Αέρα - πατέρα
λεφτά, δηλαδή, στην τσέπη. 

Δεύτερον, την κ. Πιτσίκα την ξέρετε; Η κ. Πιτσίκα είναι διορι-
σµένη στο Μέγαρο Μαξίµου και είναι από τα στελέχη τα οποία
επιλέγουν τα στελέχη του δηµοσίου τοµέα που προτείνουν στον
Υπουργό. Αυτή η κυρία, λοιπόν, η κ. Ρεβέκκα Πιτσίκα έχει πάρει
από τα ΕΛΤΑ, µε απευθείας ανάθεση η εταιρεία της, προσέξτε
287.000 ευρώ για να βοηθήσει τη διοίκηση των ΕΛΤΑ να επιλέξει
πενήντα έξι έως εβδοµήντα συµβούλους, εξωτερικούς συνεργά-
τες. 

Δηλαδή, κύριε Κυρανάκη, κύριε Υφυπουργέ, δεν µπορούµε να
καλύψουµε το κατάστηµα της Καντάνου, το οποίο έχει κόστη µε
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το µισθό του εργαζοµένου 15.000 ευρώ τον χρόνο -200 ευρώ το
νοίκι και άλλο 1.100 να σου πω εγώ τα κοινόχρηστα, το ρεύµα,
το νερό και το τηλέφωνο- και µπορούµε να δώσουµε 287.000 ευ-
ρώ στην κ. Πιτσίκα για να µας συµβουλέψει τι στελέχη - κοράκια
θα πάρουµε να παίρνουν µισθό 5.000 ευρώ και 7.000 ευρώ το
µήνα.

Να σας πω και το πιο χοντρό απ’ όλα; Αυτό είναι το πιο χοντρό
από όλα: Για την «ONEX» και τον κ. Ξενόκωστα, ξέρετε; Ξέρετε
ότι αυτός ο κύριος παίρνει 50 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο από
τα ΕΛΤΑ; Παίρνει 50 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο! Από τα
οποία, τα 25 εκατοµµύρια τα βάζει στην τσέπη του και µε τα άλλα
25 εκατοµµύρια νοικιάζει υπεργολάβους για να διορίσουν εργα-
ζόµενους στα ΕΛΤΑ. Κάνει το µεσάζοντα, δηλαδή. Όταν εµείς
αναγκαστήκαµε να τον χρησιµοποιήσουµε αυτόν εδώ, ήταν εκεί
που συνταξιοδοτούνταν κάποιος -και τότε είχαµε τη φραγή των
διορισµών- για να βάλουµε έναν δυο ανθρώπους για να καλύ-
ψουµε θέσεις και να µην κλείσουν καταστήµατα. Εδώ τώρα έχουν
εκχωρήσει το σύνολο της δραστηριότητας των ΕΛΤΑ και του διο-
ρισµού σε αυτόν τον κύριο ο οποίος εισπράττει 50 εκατοµµύρια
το χρόνο, εκ των οποίων τα 25 πάνε στην τσέπη του και µε τα
άλλα 25 βρίσκει άλλους ενδιάµεσους εργολάβους, για να διορίζει
µε 650 ευρώ και 70 ευρώ ασφαλιστικές εισφορές εργαζοµένους
στα ΕΛΤΑ. 

Αν όλα αυτά τα χρήµατα αξιοποιούνταν, θα µπορούσαν τα
ΕΛΤΑ να έχουν χίλιους εκατόν πενήντα εργαζόµενους. Εκεί πάνε
τα λεφτά. Να πείτε, λοιπόν, στη διοίκηση και τον κ. Σκλήκα, όπως
και στον κ. Κωνσταντόπουλο -που έκανε το µεγάλο όργιο και µε
τον Πάτση και µε την Πιτσίκα, µε αυτές τις συµβάσεις µε την
ΟΝΕΧ που συνεχίζονται και τώρα ψάχνει ο κ. Σκλήκας πού πήγαν
τα 100 εκατοµµύρια ευρώ, να, εδώ είναι τα 100 εκατοµµύρια
ευρώ- να µην κλείνουν καταστήµατα τα οποία προσφέρουν κοι-
νωνικές υπηρεσίες και κρατάν ζωντανούς αποµακρυσµένους
τόπος, αλλά να κόψουν τον βήχα και τη µάσα σε αυτούς τους κο-
ρακοζώιτους, σε αυτά τα golden boys, τα οποία αυτά είναι που
πετάξαν και ρίξαν έξω τα ΕΛΤΑ. Αυτό πρέπει να κάνετε, κύριε
Υφυπουργέ, ως πολιτικός προϊστάµενος εδώ πέρα. Να τους πείτε
«παιδιά, µην ξοδεύετε αυτά τα χρήµατα εκεί». Μη µου λέτε, τώρα,
εµένα ότι δεν µπορείτε να παρέµβετε. Υπήρχαν σκέψεις και πα-
λιότερα για κάποια καταστήµατα και δεν έκλεισαν. Και τότε στο
Ταµείο Αξιοποίησης ήταν και δεν έκλεισαν. Τώρα γιατί πρέπει να
κλείσουν; Για να αφήσουµε χώρο στην «ACS», στη «BOX NOW»
και στις υπόλοιπες εταιρείες, διότι αυτό θα γίνει τελικά.

Και βεβαίως, να δείτε -γιατί θα ξαναεπανέλθω µε ερώτηση- πού
πήγαν τα 100 εκατοµµύρια ευρώ που ψάχνει ο Σκλήκας από τα
280 εκατοµµύρια ευρώ; Και µε τα 13 εκατοµµύρια ευρώ φθάνει.
Σας είπα ποιο είναι το κόστος. Είναι 15.000 ευρώ τον χρόνο µαζί
µε τον εργαζόµενο, µη µου λέτε τώρα ότι δεν φθάνουν τα
13.000.000 ευρώ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Κυρανάκης έχει

τον λόγο για να ολοκληρώσει την απάντησή του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Πολάκη, ο λόγος που δεν έχω δικαίωµα να παρέµβω

είστε εσείς. Ο λόγος που δεν έχει δικαίωµα η Κυβέρνηση εκπρο-
σωπώντας τον ελληνικό λαό, εκπροσωπώντας τις τοπικές κοινω-
νίες να παρέµβουµε, είστε εσείς και η κυβέρνησή σας! Εσείς
αφαιρέσατε το δικαίωµα της εκάστοτε κυβέρνησης να παρέµβει
σε τέτοιες αποφάσεις.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εσείς χρεοκοπήσατε τη χώρα, αν το θυ-
µάστε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Μη µε διακόπτετε. Θέλω να είστε ψύχραιµος!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εντάξει, έχετε δίκιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Είπατε, επίσης, ότι «καλά, εντάξει το βάλαµε στο
Υπερταµείο, αλλά τουλάχιστον επί ηµερών µας δεν έκλεισαν κα-
ταστήµατα». Έτσι δεν είπατε;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Από όσο ξέρω, ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Έχω, λοιπόν, εδώ, κύριε Πολάκη, µία λίστα µε όχι

ένα, όχι δύο, όχι τρία, αλλά εβδοµήντα καταστήµατα τα οποία
έκλεισαν επί δικής σας διακυβέρνησης. Εβδοµήντα καταστήµατα
των ΕΛΤΑ έκλεισαν επί δική σας διακυβέρνησης, κύριε Πολάκη.
Δεν σας είχα ακούσει τότε να φωνάζετε, να κάνετε ερωτήσεις
στη δική σας κυβέρνηση για ποιον λόγο κλείνουν αυτά τα κατα-
στήµατα. Τότε ήσασταν σιωπηλός.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πότε ήταν αυτά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Έχω εδώ, λοιπόν, τις ηµεροµηνίες από το 2015,
2016, 2017, 2018, 2019, για εβδοµήντα καταστήµατα και θα ήθε-
λα, παρακαλώ, να καταθέσω αυτά τα κλεισίµατα στα Πρακτικά.
Τότε, κύριε Πολάκη, ήσασταν σιωπηλός!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Από το 2018 και µετά έχουν κλείσει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Σας λέω: 2015, 2016, 2017, 2018, 2019. Ποιος κυ-
βερνούσε τότε; Ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους ΑΝΕΛ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ, ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Εδώ, λοιπόν, είναι τα καταστήµατα! Παρακαλώ για
τα Πρακτικά να τα µελετήσει µε την ησυχία του ο κ. Πολάκης.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.
Κωνσταντίνος Κυρανάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Και επειδή πιστεύετε ότι µπορείτε άλλα να λέτε όταν είστε κυ-
βέρνηση και άλλα όταν είστε Αντιπολίτευση, έχω εδώ µία σειρά
από απαντήσεις του συναδέλφου σας, κ. Παππά, που ήταν τότε
αρµόδιος Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης και αρµόδιος για
την ταχυδροµική υπηρεσία.

Στις 6-4-2017 στην κ. Κεφαλίδου, στις 6-4-2017 στον κ. Κυρια-
ζίδη, στις 25-4-2017 στον κ. Γκιόκα, στον κ. Λαµπρούλη, στην κ.
Κανέλλη. Στις 7-3-2019 στον κ. Γρέγο και στις 7-3-2019 στον κ.
Καραγκούνη. Εδώ είναι όλες οι απαντήσεις. Ξέρετε τι λέει ο κ.
Παππάς; Λέει: «Δεν είµαι αρµόδιος».  Απλά, είναι ειλικρινής ο κ.
Παππάς και παραδέχεται ότι δεν είναι αρµόδιος επειδή η δική του
κυβέρνηση αφαίρεσε αυτή την αρµοδιότητα από εκείνον, για να
παρέµβει στα ΕΛΤΑ.

Άρα, λοιπόν, µη µου λέτε να παρέµβω όταν εσείς, µε δική σας
ψήφο και δική σας υπογραφή -ήσασταν Υπουργός τότε και πέ-
ρασε από Υπουργικό Συµβούλιο αυτή η απόφαση- αφαιρέσατε
αυτό το δικαίωµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η συζήτηση

της δεύτερης της υπ’ αριθµόν 307/30-10-2023 επίκαιρης ερώτη-
σης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Καραθανασόπου-
λου, προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Να
επαναλειτουργήσουν τα καταστήµατα των ΕΛΤΑ που οδηγήθη-
καν ή θα οδηγηθούν σε κλείσιµο».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης κ. Κωνσταντίνος Κυρανάκης.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Καλό το πρόσχηµα,

αλλά είναι πρόσχηµα, κύριε Υφυπουργέ, και της σηµερινής αλλά
και της προηγούµενης κυβέρνησης, ότι δεν έχει καµµία αρµοδιό-
τητα. Δηλαδή τι είναι η Κυβέρνηση; «Ανευθυνο-υπεύθυνη»; Υπάρ-
χει κάτι άλλο το οποίο είναι πάνω από την Κυβέρνηση και καθο-
ρίζει την πορεία των εξελίξεων; Αυτά είναι σηµαντικά ζητήµατα
και µάλιστα να τα παραδέχεται η ίδια η Κυβέρνηση διά της υπο-
γραφής των Υπουργών της. 

Το λέµε αυτό γιατί είναι πολύ ωραίο πράγµα να µεταφέρουµε
αρµοδιότητες σε ανεξάρτητες αρχές και σε υπερταµεία και να
λέµε µετά: «Δεν έχουµε εµείς την ευθύνη, την έχουν οι ανεξάρ-
τητες αρχές, την έχουν τα ταµεία» και µια σειρά άλλοι οργανι-
σµοί. Δηλαδή δεν έχει ευθύνη η Κυβέρνηση για ένα σχέδιο τερα-
στίων διαστάσεων αναδιάρθρωσης των ΕΛΤΑ; Επί της ουσίας
είχε ξεκινήσει και από την προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά τώρα
παίρνει συγκεκριµένη σάρκα και οστά. 

Είναι δυνατόν µέσα σε τρεις µήνες να κλείνει το 25% των κα-
ταστηµάτων των ΕΛΤΑ σε όλη την Ελλάδα, ηπειρωτική και νησιω-
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τική, και να λέει Κυβέρνηση: «Δεν ξέρω τίποτα, βρείτε τα µε το
Υπερταµείο»; Και σε ποιον λογοδοτεί το Υπερταµείο; Στον καθέ-
ναν; Κλείνουν εκατόν σαράντα ένα καταστήµατα µε εκατοντάδες
εργαζόµενους στο πλαίσιο της αναδιάρθρωσης των ΕΛΤΑ. Για
ποιον σκοπό γίνεται η αναδιάρθρωση; Για να καταστούν ανταγω-
νιστικά και κερδοφόρα. Και κάτω από αυτή τη λογική, είναι απλά
µια επιχειρηµατική απόφαση; Έχουµε να κάνουµε µε µια εταιρεία
που παράγει απορρυπαντικά ή σαπούνια και πρέπει να την ανα-
διαρθρώσουµε ή παρέχει καθολική υπηρεσία; Αυτή η απόφαση
δεν έχει επιπτώσεις στους εργαζόµενους οι οποίοι είτε θα απο-
λυθούν κάποιοι «ενοικιαζόµενοι» εργαζόµενοι, συµβασιούχοι, είτε
θα αναγκάζονται να κάνουν αποστάσεις για να πηγαίνουν σε
άλλες περιοχές όπου θα υπάρχουν τα καταστήµατα; Δεν έχει επι-
πτώσεις στους κατοίκους των περιοχών καθώς πολλές περιοχές
είναι αποµακρυσµένες και εξυπηρετούν ευρύτερους χώρους; Και
πώς θα µετακινείται ο κόσµος που επί της ουσίας στην ύπαιθρο
είναι κόσµος ηλικιωµένος και δεν υπάρχει συγκοινωνία για να
πάει να εξυπηρετηθεί; Και αυτό συµβαίνει όχι µόνο για τις ταχυ-
δροµικές υπηρεσίες, αλλά και για µια σειρά άλλες υπηρεσίες που
παρέχουν τα ΕΛΤΑ, ακόµη και για πληρωµή λογαριασµών κοινής
ωφέλειας. Τι θα τους πείτε; Να εξυπηρετηθούν ψηφιακά, που
πολλοί από αυτούς δεν ξέρουν να χρησιµοποιήσουν καλά-καλά
το κινητό τους; Σε τουριστικές περιοχές που, όπως λέτε εσείς ο
τουρισµός είναι η βαριά βιοµηχανία της Ελλάδας, πώς θα εξυπη-
ρετηθεί ο κόσµος, αλλά και οι επαγγελµατίες, οι συνταξιούχοι, οι
εργαζόµενοι, οι αγρότες; Αυτό δεν αφορά; Δηλαδή πρέπει να
χάσει µια ολόκληρη µέρα για να πάει να κάνει µια απλή διεκπε-
ραίωση µιας υπόθεσης;

Και σε όλα αυτά η Κυβέρνηση σφυρίζει αδιάφορα και λέει ότι
δεν έχει ευθύνη. Έχει ευθύνη η Κυβέρνηση και πρέπει να αναλά-
βει την ευθύνη της. Ή θα πάµε, λοιπόν, µε τη λογική του κόστους
- οφέλους, που είναι απαράδεκτη αυτή η λογική γιατί θυσιάζει
την ικανοποίηση των αναγκών, ακόµη και την ίδια τη ζωή των αν-
θρώπων, ή θα πάµε µε τη λογική ότι πρέπει να υπερασπιστούν
και να αναβαθµιστούν οι παρεχόµενες υπηρεσίες των ΕΛΤΑ προς
τα λαϊκά στρώµατα και ιδιαίτερα των πιο αποµακρυσµένων πε-
ριοχών.

Μάλιστα, αντιδρούν. Και η Κυβέρνηση φτάνει στο σηµείο -γιατί
λέτε ότι είσαστε ανεύθυνοι- να συλλαµβάνει δύο κοινοτάρχες στη
Χίο οι οποίοι αντέδρασαν για το κλείσιµο των καταστηµάτων των
ΕΛΤΑ στην περιοχή τους. Συνέλαβε δύο κοινοτάρχες. Αυτό, λοι-
πόν, τι είναι; Δεν έχει ευθύνη η Κυβέρνηση; Είναι αναρµόδια;

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, δεν χωρούν τέτοιες προσχηµα-
τικές απαντήσεις. Πρέπει να δώσετε συγκεκριµένη απάντηση για
ποιον σκοπό γίνεται αυτό και αν η Κυβέρνηση προτίθεται να πα-
ρέµβει στο να αποτραπεί αυτό το µπαράζ κλεισίµατος όλων
αυτών των καταστηµάτων πανελλαδικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κύριε Κυρανάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Με κίνδυνο επανάληψης αυτών που ανέφερα και στον συνά-

δελφο κ. Πολάκη, έχω όµως υποχρέωση να απαντήσω και στον
κ. Καραθανασόπουλο, θα ήθελα να πω το εξής: Τα ΕΛΤΑ, επανα-
λαµβάνω, δεν είναι µια κρατική υπηρεσία πλέον. 

Δεν πληρώνει ο φορολογούµενος για τη ζηµιά στα ΕΛΤΑ. Η Κυ-
βέρνηση έχει ευθύνη αν εσείς στέλνετε ένα γράµµα ή µια επι-
στολή σε ένα αστικό κέντρο ή στο πιο ορεινό χωριό ή στο πιο
αποµακρυσµένο νησί της Ελλάδος, αυτό το γράµµα να έχει ακρι-
βώς την ίδια τιµή. Αυτή είναι η ευθύνη της. Αυτό ονοµάζεται «κα-
θολική υπηρεσία». Την αποζηµιώνουµε κάθε χρόνο µετά από
εισήγηση µιας ανεξάρτητης αρχής που λέγεται ΕΕΤΤ και το γνω-
ρίζετε πολύ καλά. Και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε. 

Αυτά, όµως, τα χρήµατα πηγαίνουν ώστε ο Έλληνας ταχυδρό-
µος να συνεχίσει να πηγαίνει στην πόρτα του συνταξιούχου, στην
πόρτα του νησιώτη ο οποίος, όπως σωστά είπατε, πρέπει να λαµ-
βάνει την υπηρεσία, να λαµβάνει δηλαδή ένα γράµµα. Αυτό θα
συνεχίσει να γίνεται. Σε αυτό φυσικά και έχουµε ευθύνη και την
αναλαµβάνουµε και πληρώνουµε. Μάλιστα εγκρίθηκε αυτές τις
µέρες το ποσό της καθολικής υπηρεσίας για το 2023. Είναι το
ποσό που ανέφερα λίγο πριν στον κ. Πολάκη. 

Τώρα αν µου λέτε ότι κάποιος κόσµος ξεσηκώνεται και κινητο-
ποιείται και αντιδρά, υπάρχει ένας πιο απλός τρόπος να µην κλεί-
σει ένα κατάστηµα. Με την κοινή λογική, κύριε Καραθανασό-
πουλε, να χρησιµοποιεί την υπηρεσία. Σας ξαναλέω και θέλω να
δείτε τα στοιχεία, ζητήστε τα αν θέλετε από τη διοίκηση των
ΕΛΤΑ: Το ταχυδροµικό έργο κάθε χρόνο πέφτει. Είναι σε µία κα-
θαρά πτωτική πορεία, διότι ο κόσµος δεν χρησιµοποιεί την υπη-
ρεσία. 

Άρα, λοιπόν, πείτε σε αυτούς που οργανώνουν τις κινητοποι-
ήσεις ότι ίσως θα έπρεπε να κινητοποιηθούν λίγο περισσότερο
και να χρησιµοποιούν την υπηρεσία των ΕΛΤΑ. Έτσι τα καταστή-
µατα δεν θα ήταν ζηµιογόνα. Θα ήταν κερδοφόρα, όπως ήταν πα-
λαιότερα που τα ΕΛΤΑ είχαν µονοπώλιο σε αυτόν τον κλάδο. 

Άρα, λοιπόν, µην έρχεστε εδώ και µας λέτε υποκριτικά ότι ο
κόσµος και ο λαός και η κοινωνία αντιδρούν σε ένα κλείσιµο. Αυ-
τούς αν τους ρωτήσετε: «Χρησιµοποιείτε την υπηρεσία στην κα-
θηµερινή σας λειτουργία;», να δούµε τι θα σας πούνε και τι λένε
τα στοιχεία. 

Δείτε τα, λοιπόν, αυτά και να µας εγκαλείτε ως Κυβέρνηση -
καλά κάνετε- για την πραγµατική µας ευθύνη, που είναι αν κά-
ποιος στέλνει γράµµα, ακόµα και λιγότεροι να είναι, εµείς οφεί-
λουµε να διασφαλίζουµε την ίδια τιµή είτε σε αστικό κέντρο είτε
στην πιο αποµακρυσµένη ακριτική περιοχή πόλη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καραθανασό-

πουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, καταλα-

βαίνετε από την απάντηση την οποία δώσατε ότι η λογική του
ανταγωνισµού και της κερδοφορίας είναι αυτή που υποβαθµίζει
την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. Αυτό είναι το κυρίαρχο.
Άρα, δηλαδή, υπηρετείτε ένα σύστηµα που στο όνοµα του κέρ-
δους θυσιάζει τις λαϊκές ανάγκες και την ικανοποίησή τους. Δεν
µπορεί πριν από τριάντα χρόνια να υπήρχαν στις περιοχές αυτές
όχι µόνο ΕΛΤΑ, αλλά και τράπεζες, όχι µόνο τράπεζες, αλλά και
αγροτικά ιατρεία, όχι µόνο αγροτικά ιατρεία, αλλά και µια σειρά
άλλες υπηρεσίες που παρείχαν στον κόσµο εκεί και σήµερα να
µην υπάρχουν. 

Βεβαίως, θα µου πείτε ότι έχει µειωθεί ο πληθυσµός και έχουν
µειωθεί µια σειρά δραστηριότητες, αλλά –προσέξτε- τα ΕΛΤΑ δεν
µεταφέρουν µόνο γράµµατα, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι ένα κοµ-
µάτι. Χρησιµοποιούνται πάρα πολλά καταστήµατα των ΕΛΤΑ και
για τραπεζικές υπηρεσίες. Κλείνουν τα υποκαταστήµατα των τρα-
πεζών και τα ΕΛΤΑ παίζουν αυτόν τον ρόλο. Βεβαίως και το ξέ-
ρετε πολύ καλά. Ο κόσµος πώς θα εξυπηρετηθεί όταν δεν υπάρ-
χουν τραπεζικά υποκαταστήµατα, που είναι ανώνυµες εταιρείες
και κοιτάζουν το κέρδος τους και όταν δεν υπάρχουν τα ΕΛΤΑ;
Θα πρέπει να µετακινηθούν. Ας κάνουν σαράντα χιλιόµετρα
χωρίς συγκοινωνία, χωρίς µέσο µεταφοράς, γιατί είναι και ηλι-
κιωµένοι άνθρωποι και ας χάσουν και µια δύο µέρες, δεν πειρά-
ζει. Αυτή είναι η λογική στο όνοµα του κέρδους και της κερδοφο-
ρίας. 

Από αυτή την άποψη είναι καθαρά τα ζητήµατα τα οποία προ-
κύπτουν. Και ποια είναι αυτά; Αν έτσι είναι τα πράγµατα, όπως τα
λέτε, κύριε Υφυπουργέ, τότε γιατί στις περιοχές αυτές που κλεί-
νουν τα καταστήµατα των ΕΛΤΑ, προκηρύσσει ο ΕΛΤΑ διαγωνι-
σµούς για τη δηµιουργία πρακτορείων; Με τι κόστος; Με το ίδιο
και µε µεγαλύτερο κόστος. Στους ιδιώτες είναι αυτό έµµεση ιδιω-
τικοποίηση; Βεβαίως! Γίνεται αυτή η προσπάθεια για να επιτα-
χυνθούν οι ιδιωτικοποιήσεις και να µπορέσουν να προσελκύσουν
είτε στρατηγικό επενδυτή τα ΕΛΤΑ είτε να ιδιωτικοποιηθούν. Ναι! 

Έτσι είναι τα πράγµατα. Και αυτά δεν πρέπει να τα κρύβουµε
κάτω από το χαλί, µε πρόσχηµα τη µείωση του κύκλου εργασιών
όσον αφορά τη µεταφορά γραµµάτων. 

Βεβαίως, δεν χρησιµοποιούν τα ΕΛΤΑ για γράµµατα. Χρησιµο-
ποιούν το ηλεκτρονικό ταχυδροµείο πάρα πολύ, πολύ περισσό-
τερο απ’ ό,τι στο παρελθόν. Είναι οι νέες τεχνολογίες. Όµως,
αυτό δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να ξεπαστρέψουµε από παντού,
από όλες τις περιοχές της πιο άγονης γραµµής, τα καταστήµατα
των ΕΛΤΑ, γιατί εξυπηρετούν έναν κόσµο που έχει παραµείνει
εκεί. 

Ουσιαστικά τι ζητάτε; Να κλείσουν και να ερηµώσουν τελείως
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αυτές οι περιοχές. Αυτό είναι το ζήτηµα για να µην ταλαιπωρείται
ο κόσµος. 

Από αυτή την άποψη -εµείς το λέµε- είναι προσχηµατικό, γιατί
δεν µπορεί την ίδια στιγµή που κλείνεις τα καταστήµατα να ανοί-
γεις πρακτορεία των ΕΛΤΑ, δηλαδή να αναθέτεις σε ιδιώτη την
ταχυδροµική υπηρεσία διά αντιτίµου. 

Ας κάνουµε έναν ισολογισµό πόσο κοστίζουν τα πρακτορεία
και πόσο κοστίζει το κατάστηµα των ΕΛΤΑ, για να δούµε τι συµ-
φέρει και τι όχι και αν όλο αυτό δεν γίνεται µε µια µορφή επίθε-
σης απέναντι στους εργαζόµενους των ΕΛΤΑ. Γιατί θα απολυ-
θούν εκατοντάδες εργαζόµενοι απ’ αυτά τα καταστήµατα. Και
ταυτόχρονα θα υπάρξει µια πολύ µεγαλύτερη δυσκολία.

Στο κάτω-κάτω, µε την ίδια εµπιστοσύνη µπορούν να κάνουν
όλες τις υπηρεσίες οι ιδιώτες; Και τις τραπεζικές υπηρεσίες που
κάνουν τα ΕΛΤΑ; Όχι, δεν µπορούν να τις κάνουν, που είναι το
κυρίαρχο και το βασικό, άµα θέλετε, γι’ αυτές τις αποµονωµένες
περιοχές. 

Γι’ αυτό πολύ σωστά κάνει και αντιδρά ο κόσµος, γιατί τα χρη-
σιµοποιεί αυτά τα καταστήµατα των ΕΛΤΑ για µια σειρά ζωτικές
του ανάγκες και όχι µόνο για να στείλει γράµµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κυρανάκη, πριν
σας δώσω τον λόγο, θα µου επιτρέψετε να ενηµερώσω ότι από
τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο λει-
τουργίας και οργάνωσης της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι πέντε
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 11ο

Δηµοτικό Σχολείο Χαλανδρίου. 
Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Κυρανάκη, έχετε τον λόγο για να ολοκληρώσετε την

απάντησή σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Καραθανασόπουλε, για να καταλάβω κι εγώ ποιο είναι

το σκεπτικό της ερώτησής σας, εσείς θέλετε να εξασφαλιστεί ότι
σε αυτές τις περιοχές κάποιες άλλες υπηρεσίες -όχι να στέλνει
ο κόσµος γράµµατα, γιατί, όπως λέτε, είναι µειωµένο το ταχυ-
δροµικό έργο, αφού ο κόσµος χρησιµοποιεί άλλες ηλεκτρονικές
υπηρεσίες, στέλνει e-mail κ.λπ.-, τραπεζικές, ή ό,τι έχετε στο
µυαλό σας, θα παρέχονται στις τοπικές κοινωνίες. 

Μάλιστα! Καταθέστε ερώτηση. Καταθέστε προτάσεις. Καταθέ-
στε εναλλακτικές, για το ποιες είναι αυτές οι υπηρεσίες οι οποίες
λείπουν από τις τοπικές κοινωνίες, για να µπορέσουµε να το
δούµε συνολικά σαν Κυβέρνηση. 

Αν µου λέτε ότι «δεν στέλνει ο κόσµος γράµµατα, όµως τα άλ-
λα που έκαναν στα καταστήµατα των ΕΛΤΑ πού θα τα κάνουν;»
αυτός είναι λόγος ένα κατάστηµα του οποίου το βασικό έργο
είναι να στέλνει ο κόσµος γράµµατα να παραµείνει ανοιχτό όντας
ζηµιογόνο; Ποιος θα πληρώσει αυτή τη ζηµιά; Εσείς; Το ΚΚΕ θα
πληρώσει τη ζηµιά;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Την πληρώνει ο κοσµά-
κης µε τη φορολογία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε Καραθανασόπουλε, δεν είναι κρατική υπη-
ρεσία τα ΕΛΤΑ. Είναι ήδη µία ιδιωτική επιχείρηση. Και η ευθύνη
γι’ αυτό βρίσκεται στα άδεια έδρανα τα διπλανά σας, στην Αρι-
στερά. Η Αριστερά πήρε την απόφαση το 2018 να ιδιωτικοποιήσει
τα ΕΛΤΑ και να περάσει το 100% των µετοχών στο λεγόµενο
Υπερταµείο. Στην Αριστερά ανήκει αυτή η απόφαση. Άρα, λοιπόν,

ζητήστε τον λόγο από εκεί. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μεταφέρετε τις µετοχές

στο δηµόσιο. Γιατί δεν τις µεταφέρετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Αν µου λέτε ότι αυτές οι κοινωνίες πρέπει να εξυ-
πηρετούνται και για άλλου είδους υπηρεσίες, αυτό είναι πολύ
σωστό. Μαζί σας! Ελάτε να δούµε, λοιπόν, µε µία νέα ερώτησή
σας ποιες είναι αυτές οι υπηρεσίες, να δούµε αν έχετε προτάσεις
για ψηφιακές υπηρεσίες, ώστε να φτάσει σε αυτές τις περιοχές
η οπτική ίνα, να φτάσει η συνδεσιµότητα, να φτάσουν άλλες υπο-
δοµές και να µπορεί να εξυπηρετείται ο κόσµος. 

Μου λέτε ότι δεν πρέπει να µετακινείται ένας ηλικιωµένος. Συµ-
φωνώ. Ο καλύτερος τρόπος για να µην µετακινείται καθόλου
ένας ηλικιωµένος ο οποίος έχει κινητικό πρόβληµα ή ένας συνάν-
θρωπός µας ΑΜΕΑ που επίσης έχει κινητικό πρόβληµα είναι να
µπορεί να κάνει χρήση υπηρεσιών από το σπίτι του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Να κλειδωθεί µέσα στο
σπίτι; Τα θεωρείτε σοβαρά αυτά που λέτε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε Καραθανασόπουλε, ειρωνεύεστε και γε-
λάτε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Άµα τα θεωρείτε σο-
βαρά αυτά που λέτε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Μου λέτε ότι εντάξει να µην στέλνουν γράµµατα
οι άλλες υπηρεσίες. Πείτε µας λοιπόν ποιες είναι αυτές οι υπη-
ρεσίες που λείπουν και φέρτε πρόταση. Τι κάθεστε εδώ και γε-
λάτε µέσα στο Κοινοβούλιο; Πηγαίνετε σε αυτές τις κοινωνίες,
ασκείστε πραγµατική πολιτική, ρωτήστε ποιες υπηρεσίες θέλουν
γι’ αυτές τις κοινωνίες για να µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Σας απάντησα ποιες
υπηρεσίες είναι αυτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα όχι
διάλογο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Μην µου λέτε να πληρώνει ο φορολογούµενος ζη-
µιές για όλη την Ελλάδα για να µπορείτε εσείς να κάνετε συνδι-
καλισµό, γιατί αυτό κάνετε, κύριε Καραθανασόπουλε. Κάνετε
συνδικαλισµό.

Ο ηλικιωµένος, ο συνάνθρωπός µας ΑΜΕΑ έχει συµφέρον από
την τεχνολογία, γιατί µπορεί να εξυπηρετηθεί χωρίς να κινείται
καθόλου, όχι να κάνει χιλιόµετρα, αλλά να µην κινείται καθόλου.
Να µπορεί από το σπίτι του να κάνει άσκηση και χρήση κάθε ψη-
φιακής υπηρεσίας που προσφέρει η χώρα. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα.

Ελάτε λοιπόν να στηρίξετε αυτό το έργο. Και αντί να λέτε στον
φορολογούµενο, «πλήρωνε εσύ κάθε φορά την ζηµία, µιας δηµό-
σιας υπηρεσίας η οποία δεν χρησιµοποιείται», ελάτε να κάνουµε
µαζί ένα βήµα προς το µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 10.16’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 5
Νοεµβρίου 2023 και ώρα 13:00,’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων.
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